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Zestig jaar na de incidentrijke betoging te 
Wemmel heeft het Komitee der Randge-
meenten in samenwerking met het Da-
vidsfonds Wezembeek-Oppem, de vzw 
Doorbraak, het Overlegcentrum Vlaamse 
Verenigingen, Vlaamse Volksbeweging en 
het Taalaktiekomitee een ‘Colloquium 
over 60 jaar faciliteiten’ georganiseerd 
in het gemeenschapscentrum De Kam te 
Wezembeek-Oppem. Met de welluidende 
radiostem van Wilfried Haesen kreeg Jan 
Walraet, voorzitter van het plaatselijk Da-
vidsfonds het verzoek als gastheer de meer 
dan honderd deelnemers te verwelkomen. 
Hij verwees naar de betogingen van exact 
zestig jaar geleden, die gericht waren 
tegen de invoering van faciliteiten, liet 
doorschemeren dat de oproep: ‘Geef ons 
wapens’, door sommigen toegeschreven 
werd aan Wilfried Martens, door ande-
ren aan mensen uit zijn entourage. Hij 
had het even over de Raad van State, die 
in zijn tweetalige samenstelling in 2014 
bij het Arrest Caprasse terloops een stuk 
wetgeving uit zijn duim gezogen had (dat 
namelijk een vierjaarlijks herhaalbaar ver-
zoek volstond om alle documenten me-
teen in het Frans toegestuurd te krijgen 
zodat we hier kunnen spreken van een 
‘gouvernement des juges’. Om te beslui-
ten: ‘Welkom in de wereld van de zes.’ 
Na dit welkom vertelde Wilfried Haesen 
in een minimum van tijd de samenvatten-
de geschiedenis van zestig jaar faciliteiten 
aan de hand van spraakloze beelden van 
de twee protestbetogingen in Wemmel 
en Wezembeek-Oppem, die we via het 
VRT-archief toegespeeld kregen.
Na deze historische en beeldrijke opfrissing 
kregen we een eerste colloquium (Latijn 
voor samenspraak) met Jan Walraet uit We-
zembeek-Oppem, André Lerminiaux, voor-
zitter van ons Komitee en gepensionneerd 
dokter uit Drogenbos, Joost Vanfleteren 
uit Kraainem en Roel Leemans uit Linke-
beek, alle vier onder de hoede van mode-
rator Pieter Bauwens van vzw Doorbraak. 
De burgemeester van Wemmel, Walter Van 
Steenkiste hadden wij er graag bij gehad, 
maar gezondheidsredenen van betrokkene 
lieten dit niet toe. In Wezembeek-Oppem 
is er een tweetalige burgerpartij in de maak, 
in Kraainem speelt een burgerpartij de eer-
ste maar niet de enige viool, in Linkebeek 
is er maar één van de gekozenen Neder-
landstalig maar die mag er voorzitter zijn 
van de gemeenteraad om na wat onwette-
lijke pogingen de Nederlandstaligheid te 
handhaven. In Drogenbos wordt de taalwet 
minutieus toegepast maar zakt het aantal 
Nederlandstalige inwoners maar ook de 
autochtone bevolking naar 20 percent van 
het inwonersaantal, dus dramatisch. Met 
schepen Anne Sobrie uit Sint-Genesius-Ro-
de hadden we een informatief interview 

een paar dagen voordien opgenomen en op 
scherm afgespeeld in de zaal.
Uit dit eerste colloquium bleek hoe ver-
schillend de situatie in elk van onze zes ge-
meenten is, hoe die historisch is gegroeid 
en tot op de dag van vandaag nog altijd 
haar weerslag heeft. Blijkbaar is er toch wel 

één goede kant aan de respectieve gemeen-
teraden: alles gebeurt er in het Nederlands. 
Maar taalregistratie, uitgelokt door een 
toevallig voorstel van rechters van de twee-
talige algemene vergadering van de Raad 
van State bij het Arrest Caprasse (merci, 
heren juristocraten), is men in de zes als 
een verworven recht gaan beschouwen.
In het kort voordien opgenomen interview 
met Anne Sobrie vernemen we dat zij van 
mening is dat de faciliteiten nooit zullen 
verdwijnen, maar dat de huidige situatie 
met faciliteiten beter is dan de tweetalig-
heid in Brussel. Sommige partijen in Rode, 
o.m. omringd door Waterloo, Ukkel, en 
Eigenbrakel, zijn daar luidop voorstander 
van aanhechting bij Brussel. Het aantal 
Nederlandstaligen neemt er o.m. af omdat 
uit het dure Brussel verhuizende Fransta-
ligen meer voor een huis in Rode willen 
betalen dan het gering aantal Nederlands-
taligen dat naar Rode zou willen afzakken. 
Zij hecht belang aan het behoud van een 
Nederlandstalige schepen, die volgens 
haar nu wel gerespecteerd wordt.
Om de gespreksavond wat te verlevendigen 
en open te trekken hadden de organisatoren 
het initiatief genomen om voor de camera 
op de markten van Opwijk en Halle toeval-
lige passanten drie vragen voor te leggen: 
‘Wat betekent voor u het woord faciliteiten’, 
‘Winkelen in het Nederlands of het Frans in 
Vlaanderen?’ en ‘Wat vindt u van een aan-
hechting van uw gemeente bij Brussel?’ Die 
vraaggesprekken werden tussendoor als 
afwisseling aan de aanwezigen voorgescho-
teld. De antwoorden waren veelzeggend. 
Beeldverslag op www.dezes.org.
In het tweede vraaggesprek kregen we bur-
gemeester Willy Segers van Dilbeek, Jo Van 
Vaerenbergh, voorzitter van vzw de Rand 
en Tijl Rommelaere, fractiemedewerker 

van N-VA en vurig ijveraar voor de ont-
grendeling van Ronse, de grootste facili-
teitengemeente van Vlaanderen. Dilbeek 
ontsnapte in 1963 op de valreep aan de fa-
ciliteiten en werd na het mislukte Egmont-
pact (1978), de bezieler van de geslaagde 
actie ‘Waar Vlamingen THUIS zijn’. 

Met Willy Segers van Dilbeek krijgen wij 
het belang van de integratiepolitiek voor-
geschoteld, waarmee heel de rand nu veel 
meer dan vroeger wordt geconfronteerd. 
Hoe krijgen wij de 80% inwijkelingen 
vanuit Brussel, zonder een verplichte in-
burgeringscursus, ervan overtuigd dat zij 
zich hier in een ander, een Nederlands-
talig gewest, bevinden met de noodzaak 
zich hier te integreren?
Jo Van Vaerenbergh, algemeen directeur 
van vzw de Rand, een extern verzelfstan-
digd agentschap van de overheid, schetst 
de rol van die vzw, die steeds meer gecon-
fronteerd wordt met de steeds toenemen-
de noodzaak de tienduizenden andersta-
ligen te helpen en aan te moedigen bij de 

broodnodige integratie inzake onderwijs, 
cultuur, sport en jeugd.
Tijl Rommelaere ijvert voor de ontgrende-
ling van de grootse faciliteitengemeente 
van Vlaanderen. Door dat faciliteitensta-
tuut kan Ronse, dat van welvarende tex-
tielstad met een franskiljonse bourgeoisie 
tot toevluchtsoord van Brusselse en Hene-
gouwse armoedzaaiers evolueerde, geen 
broodnodige fusie aangaan met omliggen-
de Vlaamse gemeenten. De gemeenteraad 
had zich in 2017 daarom uitgesproken voor 
de afschaffing van de faciliteiten Er is in 
tegenstelling met onze Vlaamse gemeen-
ten rond Brussel nu geen partij meer van 
Franstaligen of franskiljons, maar de Partij 
van de Arbeid en Groen laten zich verlei-
den om tweetaligheid in hun communica-
tie met de Ronsenaars te promoten. 
De drie sprekers waren redelijk hoopvol 
dat in de toekomst het Nederlands de 
verbindende taal zou worden en de ken-
nis ervan een opwaartse sociale mobiliteit 
zou kunnen realiseren.
De gesprekken werden afgerond met een 
interview van huis tot huis tussen Chris-
tian Laporte, oud-journalist van La Libre 
Belgique en Le Soir, en moderator Pieter 
Bauwens. Waaruit bleek dat voor deze 
tweetalige Belgicist afschaffing van de fa-
ciliteiten tot de mogelijkheden behoorde.
Tenslotte mocht Johan Laeremans, uw 
hoofdredacteur, de leerrijke avond afsluiten 
met indringende citaten van Stijn Streuvels 
en Herman Teirlinck, van Frans Van der Elst, 
van Patrick Dewael bij de zestigjarige ge-
schiedenis van de (misbruikte) faciliteiten. 
Met dank voor de inzet van de medewerkers 
en de luisterbereidheid van het publiek.

Flandria
Voor het veertiende jaar op rij kwam de 
vzw Flandria uit het Gentse onze werking 
ondersteunen, nu met €300.

Melle
Precies op 11 juli kreeg ons Komitee der 
Randgemeenten van het gemeentebestuur 
van Melle een gemeentelijke toelage 2023 
van €125 op zijn rekening. Na tien jaar on-
afgebroken steunbijdrage van deze sympa-
thieke gemeente was er plots een kink in de 
kabel gekomen. Bij een zoomvergadering 
in volle covidperiode bleek plots dat de po-
litieke meerderheid door de afwezigheid 
van één van haar leden geen meerderheid 

meer had. Daarvan maakte de oppositie 
gebruik om door een staking van stemmen 
die subsidie als ‘schandelijk’ en ‘zonder 
gemeentelijk draagvlak’ weg te stemmen. 
Op basis van compleet onjuiste informatie 
hadden Open VLD, Groen, Onafhankelij-
ken en Vooruit hun slag thuis gehaald en 
een scalp van €125 aan hun gordel geregen. 
Wij kregen dit bericht te lezen in een kran-
tenbericht van het Nieuwsblad van journa-
list Lieven Van Imschoot. En vonden het 
de moeite waard om er in ons meinummer 
van De Zes van vorig jaar het hoofdartikel 
van te maken. En dat nummer op grote 
schaal via BPost in Melle te verspreiden.
Eind goed, al goed. Met dank aan het ge-
meentebestuur voor zijn hernieuwde be-
toelaging.
Wie ook zijn steen(tje) wil bijdragen voor 
onze politiek ongebonden inzet voor het 
Vlaams karakter van onze zes Vlaamse ge-
meenten, kan dit doen op rek. BE82 4366 
2473 9168 van het Komitee der Randge-
meenten.

Panelgesprek tijden s ‘60 jaar faciliteiten’ (foto RS)



Fusie en Subsidie 
Fusie politiezone AMOW?
Het speciaal taalstatuut van de facilitei-
tengemeenten maakt een fusie met een 
andere gemeente zo 
goed als onmogelijk, 
alhoewel verschei-
dene faciliteitenge-
meenten hier wel interesse voor hebben.
Vermits de verschillende faciliteitenge-

meenten nu reeds deel uitmaken van di-
verse overkoepelende politiezones lijkt 
een fusie van politiezones wel haalbaar.
Momenteel loopt een haalbaarheidsstu-
die waarin nagegaan wordt of een vrij-
willige fusie van de politiezones AMOW 
(Asse, Merchtem, Opwijk en Wemmel), 
Dilbeek, TARL (Ternat, Affligem, Roos-
daal en Liedekerke) mogelijk is.
Het idee voor een fusie van de betrokken 
politiezones rijpt al geruime tijd en in 
maart dit jaar gaven de betrokken burge-
meesters hun akkoord om de haalbaar-
heidsstudie uit voeren.
Capaciteitsproblemen op vlak van midde-
len, personen en financiering, en uitda-
gingen die de grenzen van de politiezones 
overstijgen, zoals drugsmokkel en cyber-
criminaliteit, sturen aan op een verre-
gaande samenwerking. Een fusie kan zor-
gen voor een efficiëntere en verbeterde 
politiewerking in de betrokken gemeen-
ten, waar dan met minstens dezelfde 
middelen meer en beter politiewerk kan 
worden verricht.
Begin juni startte een werkgroep bestaan-
de uit beleidsmedewerkers van de betrok-
ken politiezones en een verbindingsamb-
tenaar van de provinciegouverneur. In 
oktober zou een eerste tussentijds rap-
port worden voorgelegd aan de burge-
meesters dat de voor- en nadelen van een 
fusie moet belichten. Aan de fusieplan-
nen werd tot nog toe niet al te veel rucht-
baarheid gegeven om de slaagkansen niet 
te hypothekeren.

NEO en uitbreiding Ring
Gezien zijn ligging heeft Wemmel te ma-
ken met zowel het dossier NEO (project 
voor de heraanleg van de Heizel in het 
Brussels gewest, dat gepromoot wordt 
door het Brussels gewest, als de uitbrei-
ding van de Ring die gewenst wordt door 
het Vlaams gewest.
Zoals we in deze kolommen reeds enige 
tijd geleden lieten uitschijnen lijkt het er 
sterk op dat beide dossiers aan mekaar ge-
bonden liggen.
In juni leverde de Vlaamse administratie 
een vergunning af voor de verbindings-
weg tussen de Ring en parking C. Hoewel 
het Vlaams Departement Omgeving zegt 
dat het om een verbindingsweg met een 
zuiver logistieke functie gaat voor be-

staande activiteiten op de Heizel, spreekt 
Brussels burgemeester Close (PS) van een 
grote vooruitgang voor het NEO-project.

Het Brussels gewest 
startte op 5 juni een 
nieuw en reeds vier-
de onderzoek op naar 

het NEO-project, nadat eerdere versies 
vernietigd werden door de Raad van Sta-
te. Hierbij wordt vastgehouden aan het 

idee van een winkelcentrum hetgeen leidt 
tot grote woede van de organisaties (be-
woners, vakbonden en werkgeversorga-
nisaties), die met succes de vorige versies 
aanvochten bij de Raad van State.
De gewestregering wil het Gewestelijk 
Bestemmingsplan wijzigen om de Heizel 
om te dopen naar een Gebied van Gewes-
telijk Belang. Op die manier is geen mili-
eueffectenrapport meer nodig en kan met 
de ruimte feitelijk alles gebeuren.
Wat later lijkt het erop dat het Brussels 
gewest zich dan toch niet zou verzetten 
tegen de plannen om het noordelijk stuk 
van de ring te verbreden. De groene par-
tijen in de meerderheid blijven wel gekant 
tegen de verbredingsplannen. 
De timing van de ontwikkelingen in bei-
de dossiers geeft voedsel aan het gerucht, 
uitgebracht in verschillende Franstalige 
media, dat in deze dossiers een koehandel 
in de maak is.

Impulssubsidie voor Wemmels 
jeugdwerk
Wemmel geniet dit jaar met het project 
“Boost het Wemmels jeugdwerk” van een 
impulssubsidie van €44.426. De impuls-
subsidie Vlaamse Rand heeft tot doel de 
Vlaamse identiteit van de regio te verster-
ken, met een focus op sociale cohesie en 
bijzondere aandacht voor de verbindende 
rol van het Nederlands.
Wemmel behoort tot de top vijf van ge-
meenten waar het laatste jaar de bevol-
king het snelst aangroeide. Op 10 jaar tijd 
steeg de bevolking met 11.6%. In de leef-
tijdscategorie 0 tot 24-jarigen is 72.4% van 
niet-Belgische herkomst. In tegenstelling 
tot de andere faciliteitengemeenten kan 
die stijging niet gelinkt worden aan de 
nabijheid van Europese instellingen. 
Enkele decennia terug gold Wemmel 
nog als een zeer welgestelde gemeente 
met de exclusieve villawijk Boechout als 
exponent van die welstand. Vandaag is 
Wemmel een superdiverse gemeente ge-
worden met een kansarmoede-index die 
beduidend boven het Vlaams-Brabants 
gemiddelde ligt.
De superdiversiteit van de bevolking 
vindt men niet terug bij de kinderen en 
jongeren die participeren aan het loka-
le jeugdwerkaanbod. Het fenomeen van 

Wemmel Drogenbos

Armoede troef
Te grote verschillen
Burgemeester Calmeyn ziet wegens een 
ander faciliteitenstatuut dan Rode en de 
grote economische 
verschillen weinig 
heil in een fusie. Dro-
genbos is de gemeen-
te met de meeste armoede in Vlaanderen, 

Sint-Genesius-Rode en Linkebeek horen 
bij de rijksten van het gewest. 
Daarnaast heeft Sint-Genesius-Rode niet 

dezelfde faciliteiten-
regeling als Drogen-
bos en Linkebeek. 
Hierdoor zijn er ook 

juridische obstakels om nog maar na te 
denken over een fusie. 

Nog een partij meer
Tweetalige lijst?
Bij de komende gemeenteraadsverkiezin-
gen in oktober 2024 
zal zich na vele le-
gislaturen met twee 
ééntalige lijsten Frans 
en Nederlands ook een tweetalige lijst 
aanbieden. Ze kondigt dat aan nadat ze 

in maart een kennismakingsavond met 
100 aanwezigen had georganiseerd. Of 
de zichzelf Wezem’Move noemende bur-

gerbeweging even 
succesrijk zal zijn als 
die in Kraainem, waar 
Kraainem-Unie al bij 

de tweede legislatuur de burgemeester le-
vert, moeten we nog afwachten.

Wezembeek-Oppem

hangjongeren die voor overlast zorgen is 
daarentegen in Wemmel niet onbekend.
Wemmel wil via een kwalitatief en toe-
gankelijk vrijetijdsaanbod de sociale co-
hesie en verbinding bevorderen. Gezien 
sommige groepen niet aansluiten bij het 
bestaand verenigingsleven werd vorig jaar 
voor een aanpak gekozen met een half-
tijdse jeugdopbouw- / jongerenwerker die 
de brug moet leggen tussen jongeren, de 
verenigingen en het lokaal bestuur. On-
dertussen heeft de jongerenwerker er zijn 
eerste werkjaar opzitten en heeft hij een 
goed idee van de noden en de mogelijke 
acties. Echter, de middelen die Wemmel 
voorziet volstaan niet voor dat actieplan. 
Vandaar het project “Boost het Wem-
mels jeugdwerk”, dat in 2023 werd inge-
diend en dat door de administratie van de 
Vlaamse Rand positief geëvalueerd werd 
en dus kan rekenen op een impulssubsi-
die ten belope van €44.426. Het actieplan 
voorziet in een financiële en logistieke 
ondersteuning van het lokale jeugdwerk. 
De communicatie naar de jongeren toe is 
een belangrijk aspect. Het is de bedoeling 
om op een laagdrempelige en toegankelij-
ke manier te informeren over het lokaal 
jeugdwerkaanbod. Hierbij zal ook het 
Nederlands gepromoot worden ten ein-

de de sociale cohesie te versterken. Door 
de specifieke situatie van Wemmel als fa-
ciliteitengemeente is het mogelijk om in 
beide landstalen te communiceren over 
het lokaal jeugdwerkaanbod, hetgeen de 
werving van anderstalige jongeren moet 
vergemakkelijken.
Hopelijk wordt toch niet vergeten na de 
eerste contacten om ook de Nederlandse 
taal bij deze jongeren te promoten, want 
niets werkt zo verbindend als een ge-
meenschappelijke omgangstaal.

Spaarpot van 4,4 miljoen 
dwangsommen
De luchthavenuitbater Brussels Airport 
Company wil strenger toezien op het on-
geoorloofd gebruik van nachtvluchten en 
probeert zo wat tegemoet te komen aan 
de bezwaren van de noordrandgemeen-
ten Wemmel, Vilvoorde, Grimbergen, 
Machelen en Meise. De bezwaren van 
de vijf noordrandgemeenten gaan echter 
verder dan een eis tot vermindering van 
de nachtvluchten. Het gebrek aan een 
rechtmatige spreiding van alle vluchten, 
’s nachts en overdag, blijft moeilijk ver-
teerbaar voor de betrokken burgemees-
ters. Zij behouden hun reserves omtrent 
de nieuwe milieuvergunningsaanvraag 
van Brussels Airport, die binnenkort haar 
beslag moet krijgen.
De vijf noordrandgemeenten vochten in 
2018 met succes het nieuwe vluchtplan 
Wathelet aan bij de rechtbank. De fede-
rale overheid kreeg tot mei 2021 de tijd 
om de nodige aanpassingen te maken. 
Twee jaar later is er nog altijd niets ge-
beurd en dikken de dwangsommen aan. 
Tegen €50.000 per week bedraagt het 
totaal aan betaalde dwangsommen al  
4,4 miljoen euro. De betrokken gemeen-

ten hebben altijd gesteld dat het hun niet 
te doen is om het geld maar om voldoen-
de nachtrust en minder vlieghinder voor 
de betrokken inwoners.
N-VA-kamerleden Theo Francken en Bert 
Wollants laken de inactiviteit van minister 
van Mobiliteit Georges Gilkinet (Ecolo) 
en stellen dat hij de stilstand in het dos-
sier afkoopt met belastinggeld. Ondertus-
sen dikt het tegoed van de vijf gemeenten 
wekelijks verder aan met €50.000.

Reeds 4,4 miljoen aan mogelijke dwangsommen

Politiecommisariaat van zone AMOW





Sint-Genesius-Rode

Maakt tweedracht macht?
Eenheidslijst om zeep?
Op 5 juli kwamen we via Lennart Segers 
in radio 2 te weten en te horen dat de 
politieke beweging 
Engagement 1640, 
die de Nederlands-
talige Rodenaren 
groepeerde, er de brui aan gaf. Op 26 
juli deed Ring tv het nog eens over. De 
meerderheid van CD&V-gekozenen en 
onafhankelijken met schepen Anne So-
brie, met gemeenteraadsleden Raf Stof-
fels, Jan Rombaut, Patrick De Cauwer, 
Roland Swalens en OCMW-raadsleden 
Jan Willems en Machteld Stoffels gaven 
er de voorkeur aan niet langer samen 
te werken met de drie N-VA-gekozenen 
Bruno Stoffels, Marijke Cortvriendt en 
Veerle Coenaerts. Met het argument 
dat hun gezamenlijke aanpak, ideeën en 
voorstellen te verschillend zijn, willen 
schepen Anne Sobrie met CD&V en on-
afhankelijken een nieuwe beweging uit 
de grond stampen, die volgens hen alle 
Rodenaren verbindt en zonder inmen-
ging van nationale partijen oplossingen 
aanbiedt voor de bekommernissen van 
alle inwoners. Met onze vraag: hoe kan 
je alle Rodenaren verbinden als je de 
band met lijstgenoten van N-VA nu al 
doorknipt?
Als onafhankelijke waarnemers en als 
niet-partijpolitiek geëngageerden, be-
kommerd om de versterking van het 
Vlaams karakter van Rode, hebben wij 
bij deze onverwachte en pijnlijke breuk 
toch serieuze bedenkingen. Wij hopen 
dat het toch nog mogelijk zal zijn om 
een overeenkomst te vinden voor alle 
Vlamingen in Rode. Moeten wij niet 
eerst Vlaming zijn en dan pas behoren 
tot een politieke partij?
Bij de gemeenteraadsverkiezingen van 
2018 behaalde de Franstalige eenheids-
lijst IC-GB 69,28% met haar 7161 kiezers 
en 18 gemeenteraadsleden; voor het 
OCMW, dat in onze faciliteitengemeen-
ten apart wordt verkozen, 8 mandataris-
sen, terwijl de steeds van naam veran-
derende Nederlandstalige eenheidslijst 
Engagement 1640 met 30,72% met haar 
3176 kiezers 7 gemeenteraadsleden en 
3 OCMW-mandatarissen kreeg. Verge-
leken bij de verkiezingen van 2012 had 
de Franstalige eenheidslijst in 2018 453 
stemmen meer in 2018 of 65,5 % met 
6708 kiezers en 17 raadsleden, en Res-
pect, de toenmalige naam van de Ne-
derlandstalige eenheidslijst, kreeg 3528 
kiezers of 34,5% met 8 raadsleden. Die 
achteruitgang tussen 2012 en 2018 was 
en is voornamelijk te wijten aan een 
groter aantal sterfgevallen en verhuizers 
van de gemiddeld oudere Nederlandsta-
lige autochtone bevolking. Pas voor de 
inschatting van 2024 een gelijkaardige 
vermindering toe bij de Nederlands-

taligen van 3,8 procent, dan haalt die 
(voorlopig onwaarschijnlijke want nu 
opgedoekte) lijst in 2024 maar 26,9%, 

de Franstalige 73,1%. 
We schatten het 
aantal kiezers voor 
die verkiezingen op 

13 oktober 2024 met niet-verplichte op-
komst op evenveel als in 2018 met 10.438 
kiezers, van wie er mogelijk 7630 voor 
de francofone I.C.-lijst en 2807 voor de 
door ons verhoopte Nederlandstalige 
eenheidslijst van Anne Sobrie zouden 
stemmen. Bij verdeeldheid in de Neder-
landstalige oppositie is elke verhoopte 
Nederlandstalige schepen uitgesloten 
en resteren er nog maximaal 5 opposi-
tieleden (of 2 minder dan nu) en krijgt 
de meerderheid er 20.
Dus ‘bezembinders’ (toenaam van de 
Rodenaren) van het goede soort, zorg 
voor ‘verbinding’ en niet voor ‘ontbin-
ding’.

Dagboek
Overgenomen uit ‘Een groene gordel 
rond Brussel, Een dagboek (1972-2011) 
van Wilfried Wouters
In Sint-Genesius-Rode had de Gewes-
telijke Maatschappij van de Huisves-
ting van Halle (in 1973) plannen om de 
Boesdaalhoeve te slopen en er 4 woon-
blokken van ieder 9 verdiepingen in de 
plaats te zetten. Het zouden ‘goedkope’ 
appartementen zijn, waarvoor de socia-
listische schepen Mosselmans (Fransta-
lige) kandidaten in Molenbeek en An-
derlecht ronselde. Rond de woontorens 
zouden 77 eengezinswoningen voor 
de middenklasse worden gebouwd. In 
totaal 365 wooneenheden. Maar de ge-
meente wilde ook de resterende open 
ruimte in Rode volbouwen : 250 wo-
ningen aan het kerkhof, 750 woningen 
in het Waterloosveld, appartementsge-
bouwen aan de Jagersdreef en kantoren 
en appartementen aan de Waterloose-
steenweg. 
De bescherming van de historische 
Boesdaalhoeve eiste een volgehouden 
strijd 1923-2023 
Exact honderd jaar geleden heeft onze 
toenmalige gemeenteraad beslist om 
Rode voortaan tweetalig te besturen. 
Met de genotuleerde bedenking: ‘Ge-
zien de grote menigte der bevolking die 
des zomers hier verblijven en de Vlaam-
sche taal niet machtig zijn.’
Wij hebben nooit geweten dat er in 
Wallonië ook maar één gemeente is ge-
weest die dezelfde onderdanigheid en 
plattebroodjesbakkersgeest heeft be-
toond tegenover de honderdduizenden 
Vlamingen die om den b-Rode voorgoed 
over de taalgrens trokken.
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  gratis de eerstvolgende twee nummers van De Zes
  een steunbijdrage storten op rekening BE82 4366 2473 9168  
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  dat u De Zes ook nog toestuurt aan adres(sen) in bijlage
Mijn adres is:
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 Postnummer  .................Gemeente ......................................................
 
 Handtekening: ........................................................................................
Opsturen naar De Zes, p.a. Armand Sijbers, Villalaan 27, 1630 Linkebeek  
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Crainhem’ wil naar Brussel
Burgemeestersbenoeming met 
vraagteken
In het op dat punt eer-
der vaag verslag van de 
gemeenteraad van 23 
mei 2023 van de hand 
van Kraainem-Unie, de Belgisch gezinde 
meertalige partij van de meerderheid, die 
de faciliteiten erg genegen is, lezen we: 
‘Op de zoveelste vraag van de oppositie 
(MR, DéFi, Ind.) deelt de burgemeester 
mee dat over de nominatie van burge-
meesters in de faciliteitengemeenten het 
college nu unaniem heeft besloten om 
zich formeel te richten tot de colleges van 
deze gemeenten.’ Wij veronderstellen dat 
die vraag, gesteld door de francofiele op-
positie, over communautaire problema-
tiek gaat.

Kwijtgescholden parkeerboetes
Bij het organiseren van een schoolfeest 
van de Diaboloschool was Véronique Ca-
prasse vergeten de 
gebruikelijke par-
keerregeling voor 
dit soort evene-
menten toe te pas-
sen. Gevolg: een 
pak boetes voor 
foutparkeerders . 
Die werden blij-
kens (na?) vraag van 
raadslid Edwards 
van de meerderheid 
achteraf geannu-
leerd via mails van 
de school en met, 
volgens de vraag-
steller, veel publici-
teit voor de schepen van Onderwijs, Véro-
nique Caprasse. Is dit wettelijk en kan dit 
zo maar?

Overuren personeel
Bij het organiseren van allerlei gemeen-
telijk te vieren jubilea blijkt het perso-
neel van de dienst burgerzaken nogal wat 
overuren te (moeten) kloppen. Om dat 
wat te rationaliseren wil de meerderheid 
die vieringen groeperen. DéFi, deel van de 
franskiljonse oppositie, is daar tegen. Stel 
je voor dat francofone jubilarissen gecon-
fronteerd worden met Nederlandstalige 
Kraainemse ‘boerkes’. Hun voorzitster 
van het OCMW, Françoise Devleeschou-
wer, ging zelfs van haar plaats opstaan 
om de burgemeester met haar bezwaren 
lijfelijk te confronteren. “Onaanvaard-
baar en grensoverschrijdend gedrag in 
strijd met huishoudelijk reglement en de 
deontologische code”, aldus de voorzitter 
van Kraainem-Unie. Meerderheid stemde 
pro, oppositie stemde tegen.

Fusie?
‘Burgemeester Bertrand Waucquez’, zo le-
zen we in De Lijsterbes, ‘stelt dat een fusie 
met Wezembeek-Oppem een interessante 
denkpiste is. Het zou ons een meer effi-
ciënt bestuur mogelijk maken en ons in 
staat stellen dingen te realiseren die we nu 
niet kunnen.’ Wezembeek-Oppem heeft 
evenwel een ander faciliteitenstatuut en 
dus is fusie momenteel niet mogelijk.

Kraainem in de tijd van toen
In het zeer informatief seminariewerk van 
Johan Bulteel , studiejaar 1976-1977, o.l.v. 
Prof. Dr. Fernand Van Hemelrijck met als 
titel ‘De evolutie van de gemeenteraadsver-
kiezingen te Kraainem van 1946 tot 1976’ 
met alle cijfergevens over de verkiezingen 
en met gegevens over de coalitievorming 
vinden we heel wat documenten en be-
schouwingen, die de houding van de toen-
malige gemeentebesturen in de verf zetten. 

Met toestemming van de toenmalige stu-
dent in de tweede kandidatuur rechten 
nemen wij, nu we toch de zestig jaar ge-

leden(1963) in onze 
zes gemeenten inge-
voerde of bevestigde 
faciliteiten in herin-

nering brengen, een typisch document en 
een beschouwing van de schrijver van het 
seminariewerk gaarne over
Het eerste is een verslag van de gemeen-
teraad van 27 juni 1963, een kleine week 
na de incidentrijke betoging te Wemmel 
en twee dagen vóór de betoging te We-
zembeek-Oppem. 
‘ORDEMOTIE TAALVRAAGSTUK 
(openbare zitting)
De Gemeenteraad,
Gezien het Regeringsvoorstel om Kraai-
nem over te hevelen naar Groot-Brussel;
Gezien dit voorstel door vele politiekers 
wordt bestreden en weinig kans heeft 
aanvaard te worden door de Kamers en 
Senaat; Gezien onze bevolking uit 63% 
franssprekenden bestaat en de rechten 
van deze bevolking dienen verdedigd te 
worden;
Gezien sommige politiekers voorstellen 
Kraainem te verdelen;
BESLUIT de Gemeenteraad met 10 stem-
men op 11: de volgende ordemotie te 
stemmen, en over te sturen naar de rege-
ring en al de volksvertegenwoordigers en 
senatoren van het arrondissement Brus-
sel.
Het gemeentebestuur in zitting verenigd:
1° Eist het recht op, de belangen van de 
twee taalgemeenschappen te verdedigen;
2° Verlangt de tweetaligheid op adminis-
tratief en onderwijsgebied;
3° Verzet zich tegen alle verdeling van het 
Kraainemse grondgebied. 
Gedaan in zitting, datum als boven
Namens de gemeenteraad:
De Secretaris de Burgemeester
(g) A. Forton (g) E.Coppens’

Tien jaar vroeger had het gemeentebe-
stuur met dezelfde ondertekenaars als 
hierboven vanuit ‘Crainhem’ op 18 febru-
ari 1953 zijne excellentie de minister van 
Binnenlandse Zaken’ meegedeeld ‘dat het 
bestuur verlangde dat Crainhem zou op-
genomen worden in Groot Brussel, ten 
zelfden titel als Evere, Ganshoren en Sint-
Agatha-Berchem.’
Wij ronden dit Kraainems verhaal uit de 
oude doos met één van de beschouwin-
gen van de jonge schrijver ervan.
‘4. Een zeer voorname rol werd ook door 
het gemeentebestuur gespeeld. Het was 
vooral gecentraliseerd rond A. Forton (ge-
meentesecretaris van 12/2/27 tot 1/3/66). 
Hij wou Kraainem bij Brussel zien en 
streefde dus naar volledige tweetalig-
heid. De Franse inwijkeling werd dus, 
hoe onwettig het ook weze, in ’t Frans 
onthaald op het gemeentehuis. Op zich-
zelf beschouwd is dit niet zo erg, maar 
stilaan werd dit voorrecht als een recht 
beschouwd met alle gevolgen vandien. Zo 
valt te verklaren dat de invoering der fa-
ciliteiten in Kraainem eigenlijk niets aan 
de bestaande toestand veranderde. De 
Kraainemse bevolking zelf zag helemaal 
niet wat er gebeurde. Taalproblemen 
waren er immers in den beginne niet, 
Vlaams of Frans: het had weinig belang. 
Eerst na Hertoginnedal’ (1963 n.v.d.r),’ bij 
de verkiezingen van 1964, werd de situa-
tie duidelijker: de Vlamingen beseften nu 
ook dat zij een kultuurtaal te verdedigen 
hadden.’

Kraainem



Ieder zijn zes
La lutte continue
De weinig grondwettelijke federatie Wal-
lonie-Bruxelles blijft eens te meer fran-
cofone culturele verenigingen in Vlaan-
deren gulhartig subsidiëren. In oktober 
1996 had het Arbitragehof, later Grond-
wettelijke Hof, die praktijk ten voordele 
van francofone verenigingen in een aan-
tal gemeenten met en zelfs zonder facili-
teiten in de Vlaamse rand rond Brussel en 
in Voeren al vernietigd. De Vlaamse rege-
ring kwam er zelf bij te pas bij datzelfde 
Arbitragehof. Ongrondwettelijk wegens 
niet bevoegd om in een anderstalig gebied 
de Franse cultuur te subsidiëren. Het zal 
de Fédération Wallonie-Bruxelles worst 
wezen. Dus worden er nu al vele jaren via 

een ander kanaal behoorlijk wat subsidies 
op rekeningen van diverse francofone 
verenigingen in Vlaanderen overgemaakt. 
Vlaams parlementslid Jeroen Tiebout 
bond een tijdje geleden de kat de bel aan.
Via de Belgische afdeling van de AFP 
(Assemblée parlementaire de la Franco-
phonie) werden voor 2022 twee dotaties 
van respectievelijk €285.000 (dotation 
de fonctionnement) en €471.000 (dotati-
on complémentaire) overgeboekt. Al een 
aantal jaren waren die subsidies van de 
federatie Wallonie-Bruxelles voordien via 
de Parijse zetel van AFP en PointCulture 
overgemaakt. Vorig jaar kreeg de Belgi-
sche zetel van de AFP bovenstaande be-
dragen toegeschoven om ze verder te la-
ten doorbetalen aan een pak francofone 
verenigingen alhier.
Wij nemen de subsidiebedragen over 
vaan een zekere Aubry Touriel: Bibliothè-
que Charles Bertin te Rhode-Saint-Ge-
nèse: €83.200, Action fouronaise (Voe-
ren) : €76.853, Association culturelle et 

artistique de Linkebeek: €29.000, Cen-
tre culturel et de jeunesse de Wezem-
beek-Oppem: €27.500, APFF (association 
pour la promotion de la culture française 
en Flandre): €26.781, Association culturel-
le Leeuw-Saint-Pierre: €20.000, Espoir et 
Culture, Kraainem: €18.000, Assoc. cul-
turelle de Rhode-Saint-Genèse: €15.300; 
Assoc. culturelle de Beauval-Vilvorde: 
€15.000, Assoc. culturelle de Dilbeek: 
€13.500, Vie et culture Tervuren: €12.500, 
Alsemberg-Beersel culture: €12.000, 
Assoc. cult. et artistique de Linkebeek: 
€9.800, Comité de suivi périphérie BXL: 
€9.000, Assoc. culturelle francophone 
du grand Zaventem: €8.200, Assoc. cul-
turelle Grimbergen €7.200, Assoc. cultu-

relle Drogenbos: €7.000, Assoc. culturelle 
Leeuw-Saint-Pierre: €6.000, Assoc. cul-
turelle Beauval-Vilvorde: €4.400, Espoir 
et culture Crainhem: €4.000, Centre cul-
turel et de jeunesse Wezembeek-Oppem: 
€3.000, Comité de suivi périphérie BXL: 
2.000. plus wat zakgeld voor organisaties 
in Gent, Knokke en Oostende. 

Taal oproepingsbrieven verkie-
zingen 2024
Vlaams parlementslid Jan Laeremans stel-
de deze concrete vraag aan Bart Somers, 
minister van Binnenlands Bestuur:
‘Op 9 juni 2024 vinden de volgende par-
lementsverkiezingen en Europese verkie-
zingen plaats.

1. In welke taal moeten de oproe-
pingsbrieven aan de kiezers van de zes 
Vlaamse gemeenten met faciliteiten 
door de respectieve gemeentebesturen 
verzonden worden?
2. Mag ik veronderstellen dat de 

richtlijnen van de omzendbrief-Peeters en 
dus niet de door sommige gemeentebe-
sturen aangelegde en al te vaak gehanteer-
de taalregistratie zullen worden gevolgd? 

Vrij vlug antwoordde minister Bart Somers:
1. Overeenkomstig de Bestuurstaal-
wet moeten oproepingsbrieven worden 
beschouwd als betrekkingen met par-
ticulieren. In de gemeenten met taalfa-
ciliteiten in het Nederlandse taalgebied 
moeten de oproepingsbrieven dus steeds 
verstuurd worden in het Nederlands en 
inwoners die daarom vragen, krijgen een 
Franstalige versie van de oproepingsbrief. 
Overeenkomstig de omzendbrieven 
Martens, Peeters, Keulen en Bourgeois 
moeten de inwoners telkens opnieuw 
de vraag stellen om een document in het 
Frans te krijgen. De taalvoorkeur mag 
dus niet geregistreerd worden. 
2. De federale minister van Binnen-
landse Zaken is bevoegd voor de organi-
satie van de verkiezingen van 9 juni 2024 
en kan de faciliteitengemeenten instruc-
ties geven over de naleving van de Be-
stuurstaalwet bij het versturen van de op-
roepingsbrieven als zij dat nodig acht. De 
Vlaamse minister van Binnenlands Be-
stuur houdt toezicht op de naleving van 
de taalwetten door de lokale besturen.

Voeren
Door een samenloop van omstandighe-
den hebben wij de faciliteitenproblema-
tiek van Voeren op ons colloquium ‘60 jaar 
faciliteiten’ niet kunnen aankaarten. We 
willen ze evenwel hier ter sprake brengen, 
net zoals Joris Gaens, huidig burgemees-
ter van Voeren, ze in zijn jongste 11-ju-
li-toespraak ten gronde heeft aangekaart.
Net zoals in onze zes Vlaamse gemeenten 
(met faciliteiten) rond Brussel worden er 
bij de zesjaarlijkse gemeenteraadsverkie-
zingen ook rechtstreekse verkiezingen 
gehouden voor een aparte OCMW-raad. 
De kiesgerechtigden voor deze raad zijn 
evenwel alleen de kiezers met de Belgi-
sche nationaliteit. De vrij talrijke inwo-
ners van Voeren met een Nederlandse 
nationaliteit kunnen hun voorkeur voor 
de Vlaamsgezinde OCMW-lijst van Voer-
belangen niet uiten.
Bij de gemeenteraadsverkiezingen van 
2018 behaalde de lijst Voerbelangen 1838 
stemmen of 63,1% en 10 zetels, de lijst Re-
tour à Liège (RAL) 1075 stemmen of 36,9% 
en 5 zetels. Voor het OCMW was het ver-
schil veel nipter: Voerbelangen kreeg 1182 
stemmen of 53,4% en 5 zetels, RAL 1033 
stemmen of 46,6% en 4 zetels.
Omwille van het afschaffen van de op-
komstplicht en de erg nipte Vlaams-Lim-
burgse keuze voor de OCMW-raad, om-
wille van de niet-uitgesloten intrede van 
de altijd in de gemeenteraad onwettig 
‘non’ stemmende Grégory Happart (neef 
van José Happart) in het schepencollege 
van Voeren vanaf 1 januari 2025, is burge-
meester Joris Gaens meer dan op zijn hoe-
de. Een Vlaams-Limburgse meerderheid in 
de gemeenteraad maar een Waals-Luikse 
meerderheid in de OCMW-raad is zou het 
ergste zijn wat het nu rustige Vlaams-Lim-
burgse Voeren kan overkomen. 

Vier taalgebieden
Onze zes gemeenten kregen bij de taal-
wetgeving van 1963 inzake bestuur en 
inzake onderwijs de benaming ‘randge-
meenten’. In de Franstalige pers werden 
wij als l’ arrondissement en l’ air afgeschil-
derd. Hier en daar werden wij afgeschil-
derd als het ‘arrondissement Archipel’. 
De indeling in taalgebieden (het Ne-
derlandse, het Franse, het Duitse en het 
tweetalige Brussel Hoofdstad) kwam er 
grondwettelijk pas op 24 december 1970.

Bevolkingsdynamiek in Vlaam-
se rand
In een Brio-fiche lezen we dat tussen 1990 
en 2022 het aantal inwoners van de 19 ge-
meenten van de Vlaamse rand, waaronder 
onze zes gemeenten met faciliteiten, van 
353.825 inwoners steeg naar 450.081. Dus 
plus 86.256. Alleen al in 2021 kwamen er 
4.691 personen bij. Dat is ongeveer even-
veel als er inwoners zijn in Linkebeek.

Taalkeuze rechtbank
Via RINGtv krijgen we af en toe com-
munautaire initiatieven voorgeschoteld. 
Op 9 juni was het Liesbeth Bernolet, die de 
kat de bel aanbond. In de Kamer hebben 
Franstalige kamerleden een wetsvoorstel 
van kamerlid Kristien Van Vaerenbergh 
naar de prullenmand verwezen. Volgens 
de huidige wetgeving kunnen verdach-
ten van een crimineel feit, gepleegd in 
Halle-Vilvoorde, het Nederlands taalregi-
me, dat daar van toepassing is, laten ver-
vangen door een Franstalig regime in de 
hoop dat Franstalige Brusselse rechters 
een milder vonnis zouden vellen of dat 
ingevolge vertraging van de rechtsgang, 
onder meer door verplichte vertaling van 
dossierstukken, wel eens verjaring zou 
kunnen optreden. Haar voorstel om de 
taalwet te wijzigen was gepaard gegaan 
met het idee hoorzittingen te organiseren 
met politiediensten of met het parket van 
Halle-Vilvoorde. Die hadden al vaker aan 
de alarmbel getrokken omwille van over-
duidelijk misbruik van die mogelijkheid 
tot taalverandering.
Bij de bespreking van haar wetsvoorstel 
was het meest opvallende dat parlements- 
leden van de CD&V en Open VLD haar 
niet steunden. En dit in strijd met de 
herhaaldelijk uitgedrukte wens van de 
burgemeesters van diezelfde partijen om 
een einde te maken aan die miserabele ge-
woonte van taalshopping.

De Gordel.
In 1981 werd als apotheose van een twee 
jaar durende sensibilisatiecampagne ”Wij 
houden van alle mensen die het Vlaams 
karakter van onze gemeente eerbiedigen” 
de eerste Gordel gefietst. 
De actie was een vervolg op de actie 
“Waar Vlamingen Thuis zijn”, een reactie 
op het Egmontpact in Dilbeek en de bre-
de Vlaamse Rand.
In de zes faciliteitengemeenten werd ge-
durende 2 jaar onder de lange slogan ge-
tracht op een vriendelijke maar ook kor-
date manier mensen duidelijk te maken 
dat deze gemeenten Vlaams zijn in taal 
maar ook in ziel. En met een fietstocht 
van 100 kilometer rond de hoofdstad 
werd een lus gelegd die de Vlaamse ge-
meenten rond Brussel verbond.
Na meer dan 40 jaar is deze gordel meer 
dan ooit nodig om meerdere redenen: 
toeristisch om de vele troeven van deze 
streek te leren kennen, ecologisch om 
het vele groen te ontdekken maar vooral 
sensibiliserend om duidelijk te maken dat 
de rand geen “Brusselse rand” is maar een 
“Vlaamse rand” rond Brussel en dat alle 
gemeenten in Vlaanderen liggen en dus 
Vlaams zijn. 
Meer en meer is het nodig om dit te blij-
ven benadrukken want omwille van de 
heel verscheidene bevolking ontstaat 
maar al te gemakkelijk de indruk dat men 
ook hier in het Brusselse gewest vertoeft.
Daarom zal ons Komitee der Randge-
meenten ook aanwezig zijn op de Gordel 
in Huizingen. Met info over het ontstaan 
van de Gordel, over het Komitee en over de 
Zes zullen wij er zijn om te informeren, om 
te sensibiliseren. Welkom aan onze stand.
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Franstalige subsidies in Vlaanderen
Bibliothèque Charles Bertin te Rhode-Saint-Genèse €83.200

Action fouronaise (Voeren) €76.853
Association culturelle et artistique de Linkebeek €29.000

Centre culturel et de jeunesse de Wezembeek-Oppem €27.500
APFF (association pour la promotion de la culture française en Flandre) €26.781

Association culturelle Leeuw-Saint-Pierre  €20.000
Espoir et Culture, Kraainem €18.000

Assoc.culturelle de Rhode-Saint-Genèse  e15.300
Assoc. culturelle de Beauval-Vilvorde  €15.000

Assoc. culturelle de Dilbeek €13.500
Vie et culture Tervuren €12.500

Alsemberg-Beersel culture €12.000
Assoc. cult. et artistique de Linkebeek €9.800

Comité de suivi périphérie BXL €9.000
Assoc. culturelle francophone du grand Zaventem €8.200

Assoc.culturelle Grimbergen €7.200
Assoc. culturelle Drogenbos €7.000

Assoc. culturelle Leeuw-Saint-Pierre €6.000
Assoc. culturelle Beauval-Vilvorde €4.400

Espoir et culture Crainhem €4.000
Centre culturel et de jeunesse Wezembeek-Oppem €3.000

Comité de suivi périphérie BXL €2.000


